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Medlem af lnatsisartut Mariane Paviasen, Inuit Ataqatigiit 

Besvarelse af§ 37-spørgsmål 146-2022 om fåreholdernes græsningsarealer. 

I medfør af lnatsisartuts forretningsorden§ 37, stk. 1 har du fremsat 

nedenstående spørgsmål til Naalakkersuisut om fåreholdernes græsningsarealer. 

1. Hvor stort er landarealet af fåreholdernes græsningsareal til fårene, der er over

draget til undersøgelse til råstofudvinding? 

a. Hvor er det lokaliseret? 

b. Er græsningsarealet og landarealet, der skal undersøges på samme 

sted? 

Svar: Det er ikke muligt at svare specifikt på disse spørgsmål, da Naalakkersuisut 

ikke indestår med valide data, som kan redegøre for en besvarelse. Derfor vil jeg 

give en generel besvarelse af processen vedr. en ansøgning om en efterforsknings

tilladelse. 

Der er Råstofstyrelsen, som behandler en ansøgning om en efterforskningstilla

delse. Når Råstofstyrelsen modtager en ansøgning om efterforskningstilladelse, 

skal ansøger angive koordinater for det ansøgte område, samt vedlægge et kort 

over området. Derefter validerer Råstofstyrelsen materialet i styrelsens licensad

ministrationssystem. 

Råstofstyrelsen udfører en manuel høring ved hver ansøgning om efterforsknings

tilladelse. Følgende parter er blandt de faste høringsparter ved ansøgninger i om

råder beliggende i Kommune Kujalleq: 

• Departementet for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø 

• Kommune Kujalleq 

• Savaatillit Peqatigiiffiit Suleqatigiissut (De Samvirkende Fåreholder-

foreninger) 

Høringsmaterialet består bl.a . af ansøgers koordinater, kortmateriale samt en kort 

beskrivelse af, hvilke aktiviteter der kan udføres i henhold til en efterforskningstil

ladelse. 
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Departementet for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø har i sammenhæng 

med ovenstående udtalt følgende: 

Græsningskoncessioner administreres af Konsulenttjenesten for Landbrug. Depar

tementet for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø sørger for i høringssvar til 

Råstofstyrelsen at oplyse om evt. græsningskoncessioner samt generelle forholds

regler ved råstofefterforskning i landbrugsområder. 

2. Da der blev ansøgt om undersøgelse af landarealer, blev der afholdt høringer fra 

fåreholderne inden arealet blev overdraget til mineselskabet? 

a. Hvad var budskabet fra fåreholderne i høringerne? 

b. Har man taget hensyn til de hjemmeboendes budskab i høringerne? 

Svar: Se venligst ovenstående besvarelse. 

3. Hvornår begynder undersøgelserne af det omtalte landareal? 

a. Hvad er grunden til at fåreholdernes græsningsarealer er blevet 

overdraget til undersøgelse for råstofudvinding? 

b. For ikke at forstyrre får der græsser i området, hvad tænker Naalak

kersuisut for at mindske forstyrrelsen? 

Svar: Råstoftilladelser forhindrer ikke andre aktiviteter i områderne. Tværtimod 
følger det af standardvilkårene for efterforskningstilladelser punkt 501, at rettig
hedshaver er forpligtet til at respektere eksisterende rettigheder i området. 

Derudover kan en rettighedshaver ikke uden videre foretage enhver råstofaktivi
tet i området. 

For det første skal rettighedshaver overholde feltreglerne punkt 1.01.02, fx kravet 
om, at dyrelivet ikke må forstyrres unødigt og at anden mands virksomhed ikke 
må hindres eller vanskeliggøres unødigt. 

For det andet skal rettighedshaver ansøge særskilt om godkendelse af de årlige 
aktiviteter i felten, når aktiviteten er over et vist niveau, jf. standardvilkårene 
punkt 701-711. 

Råstofloven, Standardvilkårene og Feltreglerne bidrager således til at sikre, at are
aler kan anvendes til flere formål samtidig, og at eksisterende rettigheder i områ
det - herunder eventuelle 1-årige græsningskoncessioner- respekteres. 
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4. Har man tænkt sig at gøre noget for at undgå at man i fremtiden vil overdrage 

fårenes græsningsarealer til mineselskaberne? 

a. Hvis ja, hvad er har man tænkt sig at gøre? 

b. Hvis ikke, hvorfor skal man fortsætte med at skade erhvervet? 

Svar: Departementet for Råstoffer og Justitsområdet har indledt en dialog med Kom

mune Kujalleqs borgmesterkontor om at igangsætte en afdækning af, hvordan arealer 

anvendes i kommunen. Der er i forskellige relevante lovgivninger taget højde for anven

delse af bl.a . den skitserede situation, jf. svar til pkt. 3, men Naalakkersuisut vil sammen 

med kommunen se på, om der er behov for ændring af lovgivningen eller andre behov 

for forbedringer i arealforvaltningen. 

Det er vigtigt for Naalakkersuisut at problemstillingerne bliver ordentligt belyst, hvor 

især brugerne af arealerne henholdsvis landbruget og efterforskningsselskaberne er ind

draget. Der kan også være andre relevante aktører med i dialogen som f .eks. turister

hvervet, administrationen af UNESCO-områderne, fangere og fiskere. 

5. Hvordan vil Naalakkersuisut prioritere, såfremt der er flere der har ansøgt om 

fårenes græsningsarealer? 

a. Skal fåreholderne prioriteres? 

b. Hvis ja, hvordan skal de prioriteres? 

c. Vil man tilbagetrække godkendelsen af ansøgningerne om undersø

gelse til råstofudvinding? 

Svar: Med hensyn til besvarelsen af, hvordan brugen af arealerne skal prioriteres eller 

om der som nu kan være flere brugere af samme arealer, vil blive en fremtidig politisk 

diskussion med udgangspunkt i ovennævnte. 

Med hensyn til spørgsmål c, så skal Naalakkersuisut gøre opmærksom på, at såfremt der 

bliver tilbagekaldt nogle lovligt tildelte rettigheder, vil dette forhold umiddelbart være 

ekspropriation, hvad enten der er græsnings- eller efterforskningsrettigheder, der bliver 

tilbagekaldt. Hermed også en berettiget forventning om erstatning. 

lnussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 
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